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Hjælp tilbydes..

Mangler du hjælp med at få ryddet 
ud i hjemmet, i haven, på loftet eller 
få smidt møbler og div tunge ting 
ud?
Så har jeg friske kræfter og en god 
trækvogn som kender vejen til gen-
brugspladsen.
Jeg tager 200kr i timen for at hjælpe.

Mvh Benjamin Opera
Tlf: 53 33 14 52  

Vi indkalder til Årsmøde i Fabriksområdets Katastrofefond
Tirsdag d. 24 juni kl. 18.00 i Det Grønne Rum
Valg til bestyrelsen
Dagsorden kan hentes hos Peter Plett
Forslag kan gives til Peter Plett
Hilsen fra Johannes, Peter Plett og Peter Post

Områdemøde
SYDDYSSEN

Tid: 22 Juni kl 19:00
Sted: KosmiskBlomst have

Punkt 1/3 Dels ordning

Fællesmøde 
om 

Forandringsplanen 
Byens Lys d. 25. juni kl. 20:00 - 22:00 

 

1. Lysgruppen fremlægger Gadebelysningsprojekt 

2. Fremlæggelse af kunstprojektet Atelier Pusherstreet 

3. Eventuelt 
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Forside: Michael P                
Deadline:                      

Torsdag Kl. 16:00,                        
Nisse: Ole                       

Mail: ugespejl@
hotmail.com 

Økonomimødet indkalder til 

FÆLLESMØDE 
Tirsdag d. 24. juni kl. 20.00 i rejsestalden 

 
Dagsorden: 

Bixen har åbnet butik uden at have en brugsretsaftale 
-hvad gør vi? 

(Bixen er indkaldt) 

Tegninger fra 
90´erne af Michael
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Dagsorden Ekstra ordinært Områdemøde Fredens 
Ark 24. juni kl 19:00-20:00 i Rockmaskinen 
Tilstede: 

- Indkøb af græsslåmaskine, kantskære og 
drivhus  
- General forsamling i september.  
- Punkfest i Rockmaskinen 6. september - Strøm 
festival 6.  
september Fredens Eng, Orientering 
- Oplæg om kultur og event plads på Fredens Eng 
i samarbejde med forandringsplanen 
- Renovering af Rockmaskinen - status  
- El retur og regulering 
- Aktionsdag i Rockmaskinen i august.  
- Beton grise langs fortovet - foreslag.  
- Tag projektet  
- Sommer grill arrangement for arken.  
- evt. 

Michael bisættes fra Frelserkirken
Fredag d. 20. juni kl. 13.

Efterfølgende gravøl i Gartner- 
gruppens rum i Venushuset

   
Indkaldelse til Områdemøde i 

Løvehuset
Mandag D. 24.06.2025 kl. 19 

hos ”Jeff & Maja”.

                                                                                       Dagsorden:
1. Valg af ordstyrer, referent og godkendelse af sidste referat

2. Opfølgning vedr. udskiftning/reparation af Tagrenderne…

3. Opbygning af redskabsskur i haven - status…

4. Afrensning af graffiti på huset – status…

5. Ideer til beplantnings-muligheder/plantekasser rundt huset, skilte ”No graffiti” til 
opsætning på huset
 

6. Fælles dialogmøde med Fabriksområdet, Mælkevejen og Multihuset ang. Bygge-
felter/Tillægsaftalen…

7. Opfølgning vedr. bilen parkeret i ”hakket” – bagsiden af huset…

8. Orienteringer fra div. møder på CA

9. Evt.
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Vores kære mor og bedstemor, Luisa, sov fredeligt ind lørdag 14.6.                                   
Hendes hjerte kunne ikke mere  

Vi var alle omkring hende kort forinden, og fik sagt farvel  Bisættelsen finder sted i 
Vor Frelsers Kirke på Christianshavn tirsdag 1.7. kl 13 med efterfølgende gravøl. 

Vi håber at se mange af jer, der kendte hende og holdt af hende  
Har du et billede, en sang, et digt eller lignende, du har lyst til at dele med Luisa og 

os, når vi samles bagefter, er det velkomment  Kom gerne 20-30 minutter før bisæt-
telsen kl 13 - der vil være mulighed for at skrive en lille hilsen eller tegning på hendes 

kiste  
Kærligst, Roberta, Martino og familien 

                     

                                          Sommerferie på Økonomikontoret.  

                       Kontoret holder lukket fra d.04.07.25 tom d.04.08.25 

                       Det er altid muligt at indbetale til Fælleskassen: 8411 4089167 

                       Husk at oplyse navn/virksomhed og område ved indbetaling. 

                                    Vi ønsker jer en skøn sommer.  

                                    Kærlig hilsen Økonomikontoret.  

                                                    
                               

 

Loppeområdemødet er 
flyttet til mandag d. 30/6
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Kære alle sammen ❤ 
 
Jeg håber, I vil tage jer tid til at læse dette. Det betyder meget for mig, at I kender historien om, hvad der 
sker med Bixen – både det svære og det smukke. 
 
Bixen er min barndom, min drøm, mit livsværk. 
 
Min far åbnede Bixen i 1981. I 2012 overtog jeg den, og det blev starten på min egen rejse. Jeg ønskede at 
skabe en åben, ærlig og bæredygtig forretning, så jeg gjorde op med den sorte økonomi, den før havde kørt 
med. I 2020 tog jeg det næste store skridt: Jeg byggede hele Bixen om – med egne hænder og med 
opsparing på ca. 600.000 kr. 
For at få det hele til at hænge sammen, bad jeg om henstand på huslejen under ombygningen – og det fik 
jeg. Da jeg genåbnede i maj 2020, skyldte jeg Christiania ca. 50.000 kr., og så… lukkede alt ned pga. 
corona. Mit byggeprojekt var samtidig blevet dyrere end forventet. Det blev en svær tid. To år med 
underskud sled på både økonomien og psyken – men jeg nægtede at give op. 
 
Bixen er det sted, jeg er vokset op. Jeg kunne ikke give slip. 
 
I 2022 var jeg tæt på at knække. Men jeg blev ved. I 2023 begyndte det at vende – for første gang i lang tid 
havde jeg overskud. Jeg betalte skat og kom i bund med alt undtagen gælden til Christiania. 
2024 skulle være året, hvor jeg endelig kunne rejse mig – men så gik vejarbejdet i gang. Først blev vi 
spærret inde bag hegn i et halvt år. Derefter blev gaden gravet 60 cm ned – lige foran Bixen. 
Jeg har selv været en del af gaden og er glad for den udvikling, vi har skabt sammen. Jeg stoppede dog for 
flere år siden, fordi det liv ikke var for mig mere. Jeg er et andet sted nu – og det er Bixen også. 
 
Men økonomisk blev det en kamp igen. 
 
Jeg betaler 11.000 kr. i brugsleje for 30 m² – som jeg selv har bygget – plus forbrug og forbrug til vores 
offentlige toilet. Gælden voksede hurtigt, med omkring 20.000 kr. om måneden under gadens byggeri. Til 
et økonomimøde blev det sagt, at “nu er det nok” – Bixen skyldte 240.000 kr. 
Jeg sagde: “Jeg har 70.000 kr. nu, og jeg vil betale dem med det samme. Og jeg vil halvere gælden, inden 
jeg åbner igen.” Det blev godkendt – under betingelsen af, at jeg betalte fremtidig husleje til tiden. 
 
Næste måned bliver jeg så ringet op hvor jeg for at vide at jeg skylder 8.700 kr jeg tænker det må være det 
der mangler så gælden ikke vokser indtil April, den 10. Januar bliver jeg så ringet op igen hvor jeg for 
besked på at jeg står til at miste brugsretten fordi jeg ikke har betalt for December hvilken jeg ikke forstå 
da jeg har betalt 78.700 kr. Mens jeg har dem i røret overføre jeg så 20.000 kr mere og forklare at jeg ikke 
kan komme til mødet da jeg er på arbejde i udlandet, de vælger så alligevel at tage min brugsret selvom jeg 
nu har betalt 98.700 kr. 
Inden April betalte jeg så yderligere 130.000 kr. så jeg når det mål vi blev enige om. Jeg skylder nu under 
100.000 kr. – hvilket er mindre end det, jeg skulle betale, mens gaden var gravet op. 
 
Bixen er den eneste butik i gaden, der har betalt af på sin gæld under byggeriet. 
 
Jeg har solgt alt, jeg ejer af værdi, for at redde Bixen. Den er ikke bare “et rum” – det er mit hjerteblod, 
min historie, min fremtid. Alt, jeg har, ud over min familie og mine venner. 
Jeg åbnede igen, fordi jeg fik at vide på et Mælkevejen områdemøde, at hvis jeg halverede gælden, ville jeg 
få min brugsret tilbage. Det gjorde jeg – og det troede jeg på. 
Nu har jeg bygget Bixen op som en café-butik, med hygge, varme og god stemning. Jeg holder åbent fra kl. 
8 til 20 og er selv til stede så meget, jeg kan. 
 
Jeg håber, I ved, at jeg vil det bedste for Christiania. 
 
Jeg vil gøre mit for at holde fast i den gode energi og fællesskabet i gaden – og jeg håber, I vil støtte op på 
fællesmødet.  
 
Tak fordi du læste med. ❤ Jon
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Kanotur 2025 tilmelding.
Nu er det snart tid til ungdomsklubbens 
årlige kanotur!

Vi skal til Sverige og sejle fra d.6 - d.10 
Juli.

Den endelige lokation for turen er ikke 
fastlagt. 

Prisen er 1500,- pr. deltager.

Vi har i skrivende stund 8 ledige pladser, 
som vi håber bliver fyldt ud af nogle seje 
unge christianitter! 

Skriv eller ring til Maxime/Hjalte på 
41279790/50492030 Husk at betale din brugsleje i juli! 

 
Du kan lave en bankoverførsel den 
sidste dag i juni, så fælleskassen 

har din brugsleje 1. juli. 
 

HUSK AT SKRIVE NAVN OG OMRÅDE I 
TEKSTEN TIL MODTAGER 

Vi er udfordrede med at placere dig på 
korrekt område, hvis du ikke skriver navn og 

område i modtagerfeltet. 

Bankoverførsel til: 8411 4089167 
 

 
 

 

  
Stillingsopslag 

62 timer om måneden til rengøring 
af offentlige toiletter. Tiltrædelse 

snarest muligt. 
 

Lønsats 
Løn 176 kr. i timen + 12,5% i feriepenge. 

Bemærk der kan forekomme lange svartider 
grundet ferieafvikling. 

Kontakt Økonomikontoret på 
ok@ok-christiania.dk 

 
Med venlig hilsen 
Lokumsgruppen 
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Vigtigt – energirenoveringsprojekter 
 
Som vi har meldt ud tidligere: 
Hvis du har et energirenoveringsprojekt, skal det enten være igangsat (indleveret Rate 1) eller 
der skal være en plan på plads med ssttaarrttddaattoo, sslluuttddaattoo og hhvveemm  ddeerr  uuddfføørreerr  ooppggaavveenn (fx 
hvilken håndværker eller jer selv). 
 
Planen skal enten: 
 

• Fortælles mundtligt til Lasse eller Jiesper 
• sendes til Lasse eller Jesper (caenergi69@gmail.com) 
• eller afleveres fysisk til BK’s sekretær (på kontoret) 

 
senest 1. juli. 
 

Sker dette ikke giver vi projekterne videre til boblerne på venteliste, så vi sikrer os at Christiania 
udnytter de penge kommunen har stillet til rådighed (ikke anvendte midler trækkes til KK per 
31/12 2025). 
 
Hvis du/I er i tvivl eller mangler afklaring, så tag fat i os hurtigst muligt! 
 
Dbh. Jesper / Lasse 

 
 

 
 
Vi har afsluttet 30 (32%), igangsat 31 (34%) projekter, mens 34 (34%) projekter endnu ikke er gået i gang 
eller begynder i denne måned.  
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TAK !     Sikken en festival
Fotos : Ralf
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Kære venner!     OBS!,   SE HER! 
 
Grundet den store interesse! Kom til to EKSTRA visninger af den unikke film, optaget i 1974 i de 
palæstinensiske flygtningelejre i Libanon, ‘Et undertrykt Folk har altid Ret ’,                                    i 
GRAND TEATRET, lørdag den 21. juni og lørdag den kl. 28. juni, begge dage kl. 10!  
 
Til jer, der gik forgæves til vores udsolgte visning af Nils Vests dokumentar ’Et undertrykt folk har altid 
ret':  Vi har fået sat to ekstravisninger op – begge indledt af professor i mellemøststudier, Sune Haugbølle. 
 
Lørdag den 21. juni og lørdag den 28. juni – begge dage kl. 10.00 formiddag. 
 
Se link med yderligere detaljer, plus KØB BILLETTER  HER:  
https://grandteatret.dk/film/et-undertrykt-folk-har-altid-ret/ 
Facebook  
https://www.facebook.com/events/3590493761085362 
 
Kort om filmen: 
’Et undertrykt folk har altid ret', der blev skabt i 1974 under Nils Vests rejse til Beirut, giver et unikt indblik 
i den palæstinensiske befrielseskamp. Da filmen blev vist i 1976, blev den hurtigt et omdrejningspunkt for 
en intens debat, som førte til, at den blev tilbagetrukket. I dag står filmen som et vigtigt vidnesbyrd om 
den palæstinensiske befrielseskamp og en tid, der har stor relevans i den aktuelle politiske debat. 
Visningerne indledes af mellemøstforsker og professor Sune Haugbølle, der vil guide os tilbage til filmens 
oprindelse og den Palæstina-solidaritet, der prægede 1970’ernes offentlige debat – en debat, der på 
mange måder spejler de diskussioner, vi står overfor i dag. 
  
Vi vil sammen sende vores tanker til det undertrykte palæstinensiske folk ved at se eller gense filmen,             
‘Et undertrykt Folk har altid Ret’, og samtidigt mindes instruktøren Nils Vest og hans uvurderlige og 
modige arbejde for at åbne vores øjne for palæstinensernes katastrofale situation i en tid, hvor ikke 
mange var oplyste om den egentlige sammenhæng. 
 
PROGRAM: 
Foredrag, før filmen, om baggrunden for filmen,                                                                                                                              
ved professor i mellemøststudier, Sune Haugbølle. 
 
Med STOR TAK til GRAND TEATRET for at                                                                                                    
huse disse ekstra to filmvisninger!   
 
Send meget gerne denne indbydelse videre i jeres                                                                                           
netværk 
Tøv endelig ikke med at bestille billetter!  
 
I håbet om at I kommer, og ser denne unikke film,                                                                                                        
før det bliver for sent!  
 
Kærligst fra Britta 
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Har du ideer !l flere haver, kantzoner og 
siddemøbler i og omkring Pusher Street? 

Forandringsplanen har det sidste år været med !l at finansiere bænke, bemaling, markiser, 
ny belægning, skilte og flere planter og blomster i og omkring Pusher Street.  

Det er nu !d !l at finde ud af hvilke projekter, som har har været med i første omgang, der 
måske også kan få et løE via Forandringsplanen. 

Projektetkontoret samler i løbet af august en oversigt over mulige nye projekter så stat, 
kommune og Chris!aniarepræsentanter kan tage s!lling !l, hvor mange af 
Forandringsplanens midler der kan afsæGes !l projekterne. 

Jer der allerede har talt med projektkontoret 
Der er mange, der allerede har allerede henvendt sig med yderlige gode ideer og projekter 
!l nye haver, skiltning og ophold. Til jer, der har været i dialog med os om projekter, behøver 
I ikke gøre mere. Det kan være, at vi rækker ud, hvis vi har brug for at vende projektet. 

Nye projekter? 
Hvis der er nogen, der har ideer eller - endnu bedre - konkrete projekter, som 
projektkontoret endnu ikke har hørt om, så skriv en mail på pusherstreet@chris!ania.dk, så 
finder vi et !dspunkt, hvor vi kan tale projektet igennem. 

Med bedste hilsner 

Projektkontoret 
 

            Med bedste hilsener:   Projektkontoret

Har du ideer !l flere haver, kantzoner og 
siddemøbler i og omkring Pusher Street? 

Forandringsplanen har det sidste år været med !l at finansiere bænke, bemaling, markiser, 
ny belægning, skilte og flere planter og blomster i og omkring Pusher Street.  

Det er nu !d !l at finde ud af hvilke projekter, som har har været med i første omgang, der 
måske også kan få et løE via Forandringsplanen. 

Projektetkontoret samler i løbet af august en oversigt over mulige nye projekter så stat, 
kommune og Chris!aniarepræsentanter kan tage s!lling !l, hvor mange af 
Forandringsplanens midler der kan afsæGes !l projekterne. 

Jer der allerede har talt med projektkontoret 
Der er mange, der allerede har allerede henvendt sig med yderlige gode ideer og projekter 
!l nye haver, skiltning og ophold. Til jer, der har været i dialog med os om projekter, behøver 
I ikke gøre mere. Det kan være, at vi rækker ud, hvis vi har brug for at vende projektet. 

Nye projekter? 
Hvis der er nogen, der har ideer eller - endnu bedre - konkrete projekter, som 
projektkontoret endnu ikke har hørt om, så skriv en mail på pusherstreet@chris!ania.dk, så 
finder vi et !dspunkt, hvor vi kan tale projektet igennem. 

Med bedste hilsner 

Projektkontoret 
 

Michael
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STOP PROPPEN – kun lort og tis i toilettet! 
 

I den forgangne uge har Christianias Byggekontor med stor indsats forsøgt at få 
bugt med en alvorlig tilstopning i hovedkloakken.  

 

Med assistance fra et slamsugerfirma ude fra byen, blev der arbejdet intenst på 
opgaven fra tirsdag middag til over midnat – og igen onsdag fra tidlig morgen til sent 
om aftenen kl. 20. Det var et massivt stykke arbejde. 

 

Årsagen til tilstopningen viste sig at være en 
klam og usmagelig blanding af plastikposer, 
håndklæder, engangsklude, 
VÅDSERVIETTER og gulvklude, som 
havde viklet sig fast om en trælægte og sat 
hele systemet ud af spil. 

 

 

 

  

  

  

����TOILETTET ER KUN TIL LORT, TIS OG TOILETPAPIR! ���� 
 

Alt andet skal i skraldespanden eller på 
skraldestationen. Det gælder især 
VÅDSERVIETTER, som ikke nedbrydes 
i kloakken – heller ikke selvom 
emballagen måske påstår det. Det 
skader fællesskabet, dræner ressourcer 
og skaber omfattende og dyre udgifter 
for Christiania. 

Venlige påmindende hilsner 
Christiania Byggekontor 
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Christiania er en BILFRI BY  
 

Pullerten ved Den Grå Hal bliver igangsat og nye numre! 
Efter en lang periode uden pullert, kan vi endelig sætte den i gang med effekt fra d. 1. juli.  

Det har været en tung omgang, både økonomisk og administrativt. F.eks. er pullerten ved Den Grå 
hal blevet påkørt af to omgange, og da vi ikke har haft mulighed for at bevise, hvem der har påkørt 

den, har Christiania måtte betale omkostningerne. 
Et Byggemøde har besluttet at opsætte et kamera ved Den Grå hal, der skal sikre os mod fremtidige 

påkørsler. Kameraet er indstillet til udelukkende at fange nummerplader og filmer ikke andet. 
Byggemødet er stadig af den principielle holdning, at overvågning af det offentlige rum som 

udgangspunkt er noget der skal undgås.  

I samme ombæring har vi opdateret softwaresystemet til pullerten og regnskabsprogrammet. Dette 
har ligeledes været en administrativ knude af løsne. Så tak for tålmodigheden i denne proces, vi 

glæder os ligeså meget som jer til at begrænse trafikken på Christiania mest muligt.  
 

Vedrørende opdatering af Christianias pullertsystem og opkrævning af kommende 
abonnementsperiode 01.06.2025 – 31.05.2026 læs; 

 
Hvis du er Christianit og skal have adgang, men ikke har modtaget en faktura til betaling af 

abonnement, kan du sende en mail til sek@christiania.dk med disse relevante oplysninger: Adresse, 
navn, mail til fakturering og det tlf. nr. der skal have adgang.  

Der kan også betales kontant på Byggekontoret i åbningstiden.  
 

Virksomheder vil modtage en ordrebekræftelse via mail i forbindelse med opkrævning. Indtil da vil 
de eksisterende numre i systemet forblive aktive. 

Nye numre til pullerterne, som træder i kræft 
fra d. 1. juli: 
- Pullert Grå Hal: 30805215 
- Pullert Refshalevej nr. 6: 30803967 

Mvh. Christianias Byggekontor 
Tlf.: 32961110 

Sek@christiania.dk 

Endnu en påmindelse om at Christiania er en 
Bilfri by  

 Qi gong i Energiværkstedet 
Mælkevejen 85B, 1.sal

                                                                  
                                             Forny din livskraft
 Lær en enkel metode til at forbedre din helbredstilstand og balancere krop og sind.   

Onsdage kl. 16.15-17.17.15 Grundtræning-Jichu Gong v. Karen
Info og tilmelding: SMS: 27119824 -  Pris: 50 kr. pr. gang.

Karen Bro er certificeret instruktør i medicinsk Qi gong efter Biyun-metoden.
Biyunmetoden er udviklet af Grandmaster og læge Fan Xiulan, læs: www.biyun.dk
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Christiania Iværksætterskole – og måske Højskole? 
  
Hej Christiania! Jeg hedder Frederikke Veirum og jeg sidder for tiden på 
projektkontoret for Tomorrow Collective og arbejder på at søsætte Christianias 
Iværksætterskole & Projektvugge.  
 
Hvis du ikke har hørt om det, så er Iværksætteriet & 
Projektmageriet (eller hvad det skal hedde) et 
eksperimenterende 9-ugers forløb for 18 deltagere, der 
sammen udvikler idéer og initiativer, som kan puste nyt 
liv i Christiania.  
 
Hele projektet kommer fra en kæmpe kærlighed til 
Christiania og vi vil gerne styrke alt det fantastiske, der 
er her. Forløbet er derfor først og fremmest for 
etablerede Christiania virksomheder og jeres gode 
idéer og så Christianitter - særligt unge - der har idéer til 
en ny forretning eller et projekt på Christiania. Til sidst 
går en håndfuld pladser til gode kræfter udefra, der har 
lyst til at løfte i fællesskab. 
 
Så efter opbakning fra Fællesmødet, Koordinationsgruppen for Forandringsplanen 
og med fondsmidler fra kommunen, er jeg gået i gang med at strikke selve forløbet 
sammen. Lige nu samler jeg på gode folk, der har lyst til at være med - både fra 
Christiania og udefra. Det kommer til at køre til efteråret fra oktober til november 
2025 i Energiværkstedet midt på Pusherstreet. Hiv fat i mig hvis du vil være med! 
Jeg sidder hver onsdag på projektkontoret (bortset fra i juli). 
 
Jeg glæder mig meget til at snakke mere med jer - om de fede muligheder, der ligger 
i Iværksætteriet og projektmageriet på Christiania - og I må meget gerne hive fat i 
mig, hvis I har gode idéer, spørgsmål eller et eller andet, I synes jeg/vi har glemt 
eller burde vide. 
 
Vi snakker om det første gang på virksomhedsmøde d 26 juni og så har vi 
infomøde d 18 august. Iværksætterforløbet er 8 onsdage i oktober og november. 
Man kommer til at kunne søge om en plads med sin gode idé - både online og i print. 
Find den printede version på projektkontoret. Og skriv til mig hvis I vil vide noget!  
 
Hvis iværsætterforløbet her går godt, så håber vi at det kan blive en permanent ting 
på Christiania for gode idéer - og måske en dag en Christiania Højskole! 
 
Jeg glæder mig megameget! 
KH Frederikke // frederikke@tomorrowcollective.dk 
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Side 1 af 1 
 

Referat af Sydområdets områdemøde d. 17. juni 2025 

Referent: Richard | Dirigent: Dan 

• Frigjort festival. Området kunne ikke blive enige om at godkende ansøgningen om at benytte 
Prærien som en del af deres festival, så derfor må mødet afslå Frigjort festivalens ansøgning. 

• Den opdaterede Renoveringsfinansieringsprocedure. Området finder det unfair overfor de små 
områder. Området er kort og godt ikke enig i punktet om områdernes kautionering i 
Renoveringsfinansieringsproceduren og mener det bør fjernes fra proceduren. 

• Legepladsen på Prærien: I forbindelse med, at økonomikontoret i samarbejde med Richard fra 
Sekretariatet har fundet frem til posteringen af den arv på 80.000 kr. fra Rudi Schou, blev der på 
økonomimødet sået tvivl om hvad pengene skal bruges til. Området har talt om dette og i henhold 
til referatet fra ØM (Ugespejl 14 / 3. april 2018) og mailen fra Line Barfod omhandlende overførslen 
til CA-konto, er det områdets klare opfattelse, at arven skal bruges på Præriens legeplads. 

Mvh., Sydområdet 

Referat: 

Områdekasserermøde 

Torsdag d 5. juni kl. 17:00 i Rejsestalden 
Ea Blå Karamel, Pia Rosenhus, Alfa Løvehuset, Lene Midtdyssen, Agner FA, Christina Mælkevejen, 

Sigrid Nordområdet, Selma Bjørnekloen, Richard SEK, Josefine ØK 

 

 

1. Valg af ordstyrer og referent 

        Richard og Josefine 

2. Godkendelse af sidste mødes referat 

Ja 

3. Ansøgninger 

Midtdyssen vil gerne ansøge om at slette Diskos gæld – Afvist, man skal ikke have lov til at  til 

at flytte fra sin BL-gæld, der skal sendes regning så han kan afbetale. 

4. Mælkevejen beboere som ikke betaler RF  

Der er stadig nogen som ikke betaler deres RF, der skal tages stilling til hvordan vi håndtere 

det, når nogen nægter at betale. Snak om at det er områderne som hæfter for gælden - det skal 

tages på områdemåde, samme proces som når man skylder BL, hvis ikke der indgås en 

afdragsaftale, så skal der indkaldelse til skyldnerfællesmøde. 

5. Bixen og Mælkevejen opdatering 

Mælkevejen har før støttet Jon i at beholde Bixen, snak om hvad der er sket siden - 

Mælkevejen er lidt uenige om hvad de skal gøre, men indtil videre ligger den stadig hos 

mælkevejen, som tager det op igen. 

Beboer vil ikke betale for m2 i sit værksted, hun bliver også indkaldt til ØM, så hun kan få 

besked om at alle betaler for deres værksteder og det skal hun også. 

6. Udlån af bolig – aftaledokument med opdatering 

Udskudt til August 

         

7. Depositum retningslinjer – gennemgang af udkast 

Der bliver snakket om hvordan det skal gøres i praksis. Forslag om at den kun skal være til 

VKV, lige nu er det kun VKV depositum som er på punkt, hvis der skal være retningslinjer for 

beboer, så skal det måske tages op på fællesmøde først. 

Michael



17

Referat af områdemøde i Mælkebøtten                                             
tirsdag 17/06/2025 kl.19

Tilstede:
Johan, Jane, Magnus, Hannah, Jens Rådhus, Rudy, Mikkel Englehus, Lene, Xaver, 
Klaus, Ulf, Dan B.

Dagsorden (rækkefølgen af punkterne aftales på mødet):
1. Valg af referent og dirigent

Johan dir. Klaus ref.

2. Godkendelse af sidste mødes referat

Godkendt

3. Økonomi

- Tilia indkaldes pga. brugslejerestance

Der tages en dialog om at få løst situationen.

- Hvordan sørger vi for, at CA fortsat er likvid?

Området er indstillet på et ekstraordinært budgetfællesmøde om hvor vidt 
vi skal hæve indbetalingen. Der tilkendegives frustration over, at der er 
mange der skylder alt for meget.

- Diskussion: Indførelse af depositum hos VKV og beboere (se vedlagte udkast

Området går ind for at indføre depositum fremadrettet.

4. Byggemøde

Opfordring til områderne om at overtage udlån til beboere der ellers vil låne i 
GLF. Ventelisten er p.t. nulstillet.

Emilie melder sig som byggerepræsentant

5. Kontaktgruppen

Hannah melder sig som kontaktgrupperepræsentant.

6. Hvad kræves for at områdemødet er beslutningsdygtig?

Ingen krav om minimumsdeltagertal ved ordinære områdemøder, ved ekstra-
ordinære områdemøder skal min. 10 personer være til stede.

Vi tilstræber, at holde flere møder i Rosinhuset.

7. Godkendelse af Rudis planer om udvidelse af tag

Rudi ønsker at udvide sin bolig med 1,20 m opad. Den ny tagflade har samme tag-
hældning som eksisterende. Tegningerne blev fremlagt og godkendt. Rudy sender 
hurtigst muligt tegningerne til Sekretariatet til myndighedsgodkendelse og holder om-
rådet orienteret løbende.

8. Fastlæggelse af dato for formøde vedr. Finns bolig (august)

Formødet afholdes 12-8 kl.19

9. Procedure for godkendelse af byggeri

Der skal udarbejdes et oplæg til næste OM. Hannah vil gerne være med til en skrive-
gruppe.

10. Evt.                                                                                                                                           
Anders præsenterer ABC’s sommerprogram, heriblandt i Mælkebøtten i området 
mellem Rådhuset og UdklappereN. Lørdag 12-7 kl. 14-24 og lørdag 30-8 kl. 12-24

- Vi fik afslag på vores ansøgning hos Nordeafonden til renovering af Fællesrummet.
Vi søger andre Fonde.

Punkter til næste OM:
- Procedure for godkendelse af byggeri

Michael
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OOmmrrååddeemmøøddee  rreeffeerraatt  nnoorrddoommrrååddeett  1177..  jjuunnii  22002255  
 
Tilstede: Mette, Githa, Nicole, Camilla, Felicya, Auli, Nicolaj, Elisabeth, Tina, Hulda, Peder, Stine, 
Lis, Rikke, Jeppe, Natacha, Sigrid. 
Afbud: Elika. 
 
Valg af ordstyrer og referent: Sigrid vælges til ordstyrer og referent 
Godkendelse af sidste mødes referat: Godkendt 
Indkaldte brugslejeskyldnere: Peder Neeson underskrev en skyldnererklæring og lavede en 
aftale, dejligt. 
Aqutu/Rami kom forbi i løbet af mødet og lavede en aftale med områdekasseren. 
Bjørn Arthur, og Torben Faarup får en rykker. Forhåbentlig har de begge fået lavet en 
afdragsordning og underskrevet en skyldnererklæring inden vi mødes igen efter sommerferien. 
Ansøgninger -Elisabeth træpleje: Elisabeth fik bevilget 1200.- til træpleje. 
HUSK hvis man vil søge penge i områdekassen skal der søges inden arbejdet udføres!!!!!! 
Rikke lover at beskære træ ind mod Tina. 
Debat om mødekultur: Det ville være dejligt hvis alle glædede sig til at komme til 
områdemøderne. Husk at vi skal lytte til hinanden og tale pænt, også selvom vi ikke altid er 
enige. Vi skal altid gøre os umage for at holde en god mødekultur J  
Orienteringer fra møder: Mette orienterede fra Byggemødet.  
Nordområdet mangler en repræsentant til stormflodgruppen, måske Frank?  
Tømrertrapperne er området eget ansver, vi taget det på som punkt efter sommeren. 
Husk din årlige betaling for pullertadgang inden 1. juli.  
Vi er igen blevet spurgt om vi vil hjemtage nogle af områdets lån i grønne lånefond. Vi siger ja 
til at hjemtage de lån der er givet i forbindelse med energirenovering, det drejer sig om Hulda 
og Benignes lån. 
Sigrid orienterede fra områdekasserer- og økonomimøde.  
Nordområdet godkender det omsendte materiale vedr. VKV depositum. 
Der er pt. udskiftning af personale på økonomikontoret. 
Bixen er genåbnet uden brugsret, der indkaldes til Fællesmøde den 24. juni 
Ny områdekasserer: Sigrid har fået deltidsjob på Økonomikontoret og stiller spørgsmålstegn 
ved om det skaber en interessekonflikt ift. også at være områdekasserer. Området ønsker at 
Sigrid fortsætter som områdekasserer sideløbende med jobbet på Økonomikontoret. 
Parkering på Refshalevej: Der er ikke nyt i sagen om skråparkering. 
Vi talte i den forbindelse om adgangsveje for udrykningskøretøjer. Nikolaj fortalte at 
vagtcentralen har nummeret til alle pullerter, men det er ikke altid at føreren af 
udrykningskøretøjet er klar over det. 
Vi talte om hvordan vi skal tackle alle sommercampisterne og deres efterladenskaber på 
Refshalevej. Vi blev enige om forskellige tiltag. Undersøge selv at lave eller få lavet skilte, søge 
kommunen om at få skilte, søge kommunen om flere skraldespande langs vejen. 
Indkøb af fælles trailer: Der er ikke stemning for indkøb af en fælles trailer. Vi bestiller en vogn 
fra maskinhallen der kan fyldes med haveaffald. Rikke melder ud hvilken weekend den står i 
området. Vi gentager det engang til efteråret. 
Krudthuset opfølgning: Hulda og Rikke undersøger fortsat sagen. 
Evt.: Aqutu overholder ikke den aftale han tidligere har lavet med området ang. sin hund. 
Uddrag af referat den 19. marts 2024: ”Aqutu og områdemødet aftaler at hans hund skal 
bære mundkurv og selvfølgelig altid være i sele. Hunden bliver ikke luftet på Christiania.” 
 
Tak for et godt møde og tusind tak til opvaskeholdet. 
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Referat af områdemøde i Psyak 17. juni 2024
Til stede: Kim, Chai, Pia, Hanne, Marie, Chêne, Sara, Klavs, John, Lenny, Mark, Gareth + Rosita og Alfred (ansøgere, bolig-
bytte punkt 1) + Anna Ida, Anton (fra Operaen ved punkt 5). Afbud: Helle og Alma. Ordstyrer: Pia. Referent: Kim. Godken-
delse af referat fra sidste områdemøde: Godkendt.

1. Boligbytte, Chêne og Sara ønsker at bytte med Rosita d. 1/10
•	 Rosita og børnene overtager brugsrettet og det ene Grønne Lånefond-lån på 48.000, afdrager med 1000 

kr./måneden. Men altså. Tak for nu, Chêne (37 år på CA) og Sara. Og VELKOMMEN HJEM, ROZITA!!!

2. Orienteringer fra grupper og møder
•	 Fra Økonomimødet: Der er ikke længere mange områder med stor gæld. Stadig flere områder vælger at stå 

for beboeres gæld. Enkelte områder skylder en del. Cykelsmedjen/butik er konkurs, går tilbage til Mælkeve-
jen og Fabriksområdet. Se flere highlights i Ugespejlet.

3. Oplæg til indførsel af depositum for VKV’er (sendt på mail)
•	 Behandlet i områdekasserergruppen, som havde en enkelt note - der skal kun stå noget om depositum for 

virksomheder, ikke for beboere. Dette er området enig i, og vi bakker i øvrigt op om proceduren, der fore-
slås.

4. Ny beboer i området pr. 1. august 2025
•	 Jøns opsiger sin bolig på Midtdyssen og flytter ind hos Hannemor. De får fælles brugsret. 

5. Tanker og forslag om ny indretning af pladsen foran Magasinet
•	 Mulighed for finansiering og store, kreative legepladselementer (Sneglen, Gråspurven, Den sovende mand), 

ny brug af Teatervognen, at containere flyttes mm. Umiddelbar opbakning fra Operaen, butikker, CSC og 
naboer. Tegninger vist frem og forklaret. Operabeboeres have bevares med stakit omkring. Vejen bliver ikke 
smallere. 

•	 Der er opbakning til, at gruppen går videre med projektet: videre afsøgning/flere høringer/invitere Kørner, 
CADO osv.

6. Belysningsprojektet
•	 Fællesmøde om belysningsprojektet næste onsdag. Ideen er at sætte flere af ”københavnerlamperne” på 

pæle og nogle huse fra indgangen ned til Magasinet, ved bageriet mv.

7. Vejlauget
•	 Intet nyt (så … godt nyt?). Vi regner indtil videre med start 1. august.

8. Evt.
•	 Operaen har fået afslag på støtte til vinduer og anden lydisolering, men fortsætter projektet. Vi holder fast i 

planen om et ekstraordinært områdemøde før sommerferien.

•	 Marie: Bed ved deres have skal bevares i forbindelse med ny belægning/udbyggelse ved butikkerne.

•	 Wonderland er begyndt at holde fester og sælge tøj/udstyr på 1. sal. Det er fedt, at der sker noget nyt og 
godt ved Wonderland – men de skal lige melde fester og sluttidspunkter - og ved salg/aktiviteter skal vi 
have rene linjer. Psyak inviterer hermed Wonderland-folket til vores næste områdemøde.

•	 Nordea har kontaktet Pia ang. penge på en gammel områdekassererkonto; vil prøve at få overført tilgode-
havende til området.

•	 Ali indkaldes til næste områdemøde ang. problemer ved/omkring Mandelboden og åbningstider.

•	 EKSTRAORDINÆRT OMRÅDEMØDE I PSYAK med lydgruppen/Operaen TIRSDAG 24/7 kl. 17
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 Referat af Fabriksområdemøde 
 d. 17. Juni 2025 kl. 19.00 i Det Grønne Rum 

 Til stede: Katrine, Camilla, Ernst, Jonas, Fridalina, Yasser, Johannes, Regine, Peter Post, Anita, 
 Ditlev, Rosa, Eirik, Natalie, Lynda, Louise, Catrine, Peter Plett, Helena, Uffe, Jannik, Rosa, Elias, 
 Thomas, Manfred, Mette, Vivi, Jens, Julio 

 Dirigent og Referent: 
 1.  Sidste møders referater og dagsorden:  Begge er godkendt. 
 2.  Orienteringer: 
 ●  Byggemødet: Anns tredjedelsordning er godkendt. Pullert ved Grå Hal bliver repareret. 
 ●  Kontaktgruppemødet: Johannes vil bygge og har fremlagt tegningerne. Han vil gerne sende 

 myndighedsprojektet ind. Vi godkender at han kan sende projektet ind og behandler det igen når 
 tilladelserne og de endelige tegninger er på plads. 

 ●  Områdekassermødet: Læs referatet 
 ●  Økonomimødet: Brugsretsaftalerne med Grønsagen og Grønne Hal. Brugrsretsaftalen for 

 Grønsagen blev godkendt men brugslejen stiger med 4000 kr når de får alkoholbevilling. Grønne 
 Hals blev godkendt uden kommentarer. 

 ●  Stormflodssikring og Grøn Gruppe: Der er stormøde for indre by i morgen. Vi bliver orienteret 
 efter sommerferien 

 3.  Økonomi:  Vi opfordrer alle til at betale på PBS 
 ●  Status på skyldnere: Maria på vegne af Martha er indkaldt til skyldner-fællesmøde. De har nu 

 betalt for denne måned for Martha, men Maria og Kris er bagud. Vi snakker med Maria om en 
 afdragsordning. 

 ●  Virksomheder i området: Cykelsmeden (nedsættelse af gruppe). Ditlev, Peter, Jannik og Natalie (i 
 det omfang hun har tid)  går ind i gruppen. 

 ●  Depositum for nye virksomheder: Fabriksområdet mener det er fint for kommercielle 
 virksomheder, men klubber og værksteder skal undtages. 

 ●  Nogle nye gæster - boligudlån? Yasser og Regine indkaldes (Underskrift af låneaftale): Yasser 
 kom og præsenterede sig. Regine var lidt betænkelig ved at der kun er 14 dages opsigelse. Alle er 
 enige i at vi giver 3 måneds opsigelse. Boligen skal fraflyttes, når der skal bygges. Nico og Maite 
 indkaldes til præsentation (bor til låns hos Anton). De kom ikke men betaler brugsleje i det 
 område de bygger i. 

 4.  Kollektiv ansvarstagen for gæld i området: 
 ●  Gennemgang af betalingsaftaler og områdets godkendelse af dem eller om de skal reguleres op. 

 Oplæg fra Mette og Sara til generel regulering af skyldnere i forhold til hvor stor gælden er: Vi 
 takker for et flot oplæg, diskuterer videre og beslutter det på næste områdemøde. 

 ●  Orientering om udligning til Christiania halvårligt. Vi har betalt vores balance til Christiania på 
 204.000 kr. Der var enighed om, at vi udligner hvert halve år. 

 5.  Opdatering af Brugsretsaftaler og regulering af retur til området  (Wild Stones og 
 Morgenstedet indkaldes)  :  Vi tager det på næste områdemøde. 

 6.  2022 aftalen:  Mette orienterede. Der er planlagt en  stiftende generalforsamling i 
 Boligorganisationen i næste uge, så vi kan komme videre. 
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 Fabriksområdet - åben søgning 
 (Alias bolig) 

 Fabriksområdet 111A 2. sal (for enden af gangen), Multihuset sættes til åben søgning. 

 Beskrivelse: Lejligheden er 67,5 m2 og består af en entré, et badeværelse, et køkken med 
 spisestue og stor stue ud i ét samt et soveværelse og bagerst et walk in-closet. Den har 7 
 store vinduer, der vender sydøst ud mod Langgaden, Multihusets have og volden. 
 Indgangen til boligen går gennem én fælles gang for to andre boliger, der har deres private 
 toiletter ud til gangen. Der er noget lydt i forhold til nærmeste naboer. 

 Lejligheden er koblet til et fælles oliefyr, der deles med 6 andre lejligheder i huset og man 
 skal påregne en udgift per måned på 1500 kr. Derudover skal man sammen med to andre 
 boliger bidrage til etablering af en ny faldstamme. 

 Boligen er i øjeblikket udlånt, men forventes fraflyttet 31. august. 

 Ansøgningsprocessen: 
 ●  29. Juni  kl. 12.00-16.00: Boligen kan besigtiges (en tilstandsrapport vil være 

 tilgængelig til gennemlæsning.) 
 ●  15. juli: Ansøgningsfristen 
 ●  30. Auguste: De udvalgte kandidater vil blive inviteret til at præsentere sig på et 

 ekstraordinært områdemøde 
 Ansøgningen, som skal være skriftlig, helst PDF fil, skal sendes på e-mail til 
 fabriksomraadet@eln.dk eller afleveres til Fabriksområdets postboks nr. 29 på Christianias 
 postkontor. Når du sender mail til fabriksomraadet@eln.dk er din ansøgning først registreret 
 når du har fået et autosvar med teksten: “Tak for din mail til Fabriksområdet.” Den er hermed 
 modtaget. 

 Mange hilsner 
 Peter Post, Jannik, Sara og Uffe 

 Husk at sætte navn, telefonnummer og e-mail adresse i ansøgningen, så vi kan komme i 
 kontakt. Kandidater der ønsker det, kan få skriftlig hjælp til ansøgningen af: Helena 
 40468834 

 Kh, 
 Fabriksområdet 

Referat fra Midtdyssemøde 17.06.25
Til stede: Michael, Lene F, Per, Frida, Elena, Bo, Staffan, Kirsten N, Volker, Ronja, Friederike, Stine, Popsi, Tali, 
Jørgen, Sam (ref.), Birk, Danny, Rosin. Afbud fra Olga, Rasmus, Ragne
Orienteringer: Intet nyt fra KG (ingen møder), intet at tilføje til ØM referat. Elena referer udførligt fra BM; 
bl.a at Grøn lånefond er lukket for ansøgninger indtil august/september, og at pullert systemet ændres – der 
kommer nyt telefonnummer. Evaluering af renoveringsfinansiering tages på mødet i august. I øvrigt er vor 
byggerepræsentant på ferie i august, så suppleanten må træde til. Jørgen fortæller om forbedret vandkvali-
tet i voldgraven og om det gode samarbejde med den kommunale medarbejder. Derefter refererer han om 
mødet ’ Vandet kommer’ på Nordatlantens Brygge, samt om vores eget nødvendige beredskab i tilfælde af 
stormflod (sandsække og dækplader).
Hønsehuset: Jøns har meddelt, at han fraflytter 1. juli, så huset bliver ledigt. Vi beslutter at låne huset ud i 3 
måneder, før det sættes til åben søgning. Huset er pt uden køkken og toilet; dog er vand og kloak ført frem.
Byggefelter: Der opfordres til, at det undersøges præcis hvor og hvordan. Ray og Ronja udarbejder oplæg 
sammen med Kirsten N (og Friederikke?).
Boligtildelingsprocedure: Ved sidste åbne søgning var der mange, der udenfor det annoncerede tidsrum op-
søgte nøgleholder eller kom med ansøgning efter deadline. Det vil i fremtiden ikke blive accepteret og med-
føre udelukkelse for at komme i betragtning. Vi udarbejder et oplæg til procedure. Det vil blive rundsendt i 
området. I øvrigt havde vi en god proces.
Oplæg om VKV: Området går ind for depositum – ellers ingen kommentarer.
Eventuelt: Vi opfordrer til, at Dyssebroen bliver renoveret snarest, i sær i dysseenden. Der er stadig ikke 
fundet afløser til områdekassereren; punktet tages op efter sommerferien. HoV søger større lokaler (i stue-
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   Carl Madsen Plads Møde    

Tirsdag d. 10/6 kl. 18.00-19:00 i Nyt Forum 
Deltagere: Nicholas, Seth, Mark, Frode, My, Eva, Lou 

Referat: 

1. Valg af mødeleder og referent 
Lou vælges                  

2. Godkendelse af sidste mødes referat  
Godkendt 

3. Betalingsstatus  
De sædvanlige er bagud, og mødet beslutter, at oprette afdragsaftaler med alle, så vi i 
det mindste bringer gælden ned. 

4. Status på CMP-konto 
Elforbrug vinterbelysning overført til Fat Freddie, som aftalt på CMP5 

5. Toilettet opfølgning          
Der udtrykkes generel ulykkelighed over, at der ikke bliver gjort rent, der bliver ikke 
repareret. CMP beder ByggeKontoret inderligt om at bringe toilettet i orden.  

6. Nye skraldespande opfølgning 
Intet nyt, vi afventer Stephen 

7. Pasta La Vista og My Deli update 
My Deli åbningsreception 14/6 Pasta La Vista er ved at have vogn på plads 

8. Bod i åben søgning opfølgning og videre planlægning 
Vi mødes d. 24.06. kl. 18:00 i Nyt Forum og gennemgår ansøgninger 

9. Opfriskning af reglerne for Sommerboder 
Fra CMP-møde december 2023: ”For at give udsyn og øget brandsikkerhed, skal 
sommerboderne overholde den tildelte plads. Dvs. at en bod ikke må fylde mere end 
gummimåtten og et bord foran eller hvad der svarer til L244xB122 cm. For at opnå fri 
passage skal der være mindst 1 meter mellem boderne.”  

10. Dato for næste møde 
14. juli kl. 18. Nyt Forum 

11. Evt. 
Vi tjekker op på RTO Sommerboder 

 

 

 

Norddyssens områdemøde Referat – tirsdag d. 17. juni 2025

Tilstede: Eva, Thorben, Lene, Vanessa, Carina, Meera, Selina, Elouise, Line, Sofia (ordfører), Andreas, Elvira, Signe, Felix og Emma 
(referent)

Orientering om områdets økonomi: De fleste overholder afdragsordninger og brugslejeindbetalinger. Lisa er i dialog med dem, der 
ikke gør.

Orientering fra diverse møder:
Thorben orienterer fra Kontaktgruppemøde: Der er kommet spændende forslag vedr. hvad der skal ske i Carl Frederiks Bastion. 
Lad os komme og bakke op om de gode initiativer til næste Fællesmøde. Selina orienterer fra Økonomimøde. Thomas sendte mail 
med orientering fra Byggemødet. Bl.a.: Grøn lånefond åbner op igen fra august/september. Hvis man har fået godkendt lån tidli-
gere, men ikke nået at få det, skal man søge på ny.

Stormflodsgruppens akutberedskab: Orientering kommer efter sommerferien 

Oplæg om håndtering af VKV depositum: Enighed i indførsel af depositum for nye VKV’ere

Sankt Hans: Alle opfordres til at dele Facebook-eventet. Der sendes en indkøbsliste ud i løbet af ugen. Tjek gerne at det du selv 
ved skal bruges, er på listen. Alle opfordres i øvrigt til at melde sig som frivillig – vi mangler. 

Infrarød varmekilde: Signe har brochure liggende, så er man nysgerrig skal man bare henvende sig til hende. 

Akustikløsning evaluering samt forslag til det videre arbejde: Status er at pladerne hjælper på akustikken. Flere mener at de des-
værre har en dårlig lugt og at de tager lyset og æstetikken fra rummet. I første omgang forsøger vi at male dem. Hans Jørgen kon-
takter Mikkel vedr. at skaffe den rigtige maling. Meera, Sofia m.fl. vil gerne male dem, når malingen er købt ind. 

Tovholdere til fællesrummet:
Der er nedsat en tovholdergruppe. Har man mulighed for at hjælpe, kan man kontakte Sofia og komme på maillisten. Det drejer 
sig om at stå til rådighed, for spørgsmål fra dem der låner lokalet. Der planlægges en dag, hvor alt det praktiske gennemgås for 
tovholdergruppen. 

Evt. Lisa er gået videre med projekt legeplads. Har man drømme eller idéer kan man henvende sig til hende 

CHRISTIANIAS DÅBSATTEST
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Referat Bjørnekloens områdemøde 17.6.25
Til stede: Nico, Maite, Anne, Anna Livia, Stevie, Mads, Amanda, Anton og Lucia

•	 Info fra andre møder

Fællesmøde om Bastionen i går mandag: 2 af forslagene er blevet sendt videre til vores område: Bastion 
gruppen med forslag om kulturhus og Martin med forslag om et kabine hotel.
Området beslutter at give brugsretten til Frederiks Bastion til bastion gruppen for at drive et kulturhus. 
Brugsretten skal evalueres efter 2 år på et fællesmøde og her vil området have stor indflydelse. På tirsdag 
afholder vi ekstra ordinært områdemøde med eneste pkt indhold i brugsretsaftalen, alle der ikke kan kom-
me kan sende indputs og ideer så vi kan udforme et udkast til forhandling med den nye gruppe – alt und-
tagen brugslejen, hvilken vil blive fastlagt på et økonomimøde. Skabelon til brugsretsaftale vil blive sendt 
rundt som inspiration.

•	 Maite og Nicos ansøgning om et yderligere renoveringsfinansieringslån

Maite og Nico søger om kr 100.000 mere i renoveringsfinansiering til det nye hus. Godkendt

RReeffeerraatt  aaff  

FFæælllleessmmøøddee  oomm  FFrreeddeerriikkss  BBaassttiioonn  

ii  RReejjsseessttaallddeenn    

MMaannddaagg  dd..  1166..  jjuunnii  kkll..  2200::0000  

Dagsorden: 

1. Gennemgang af de indsendte oplæg: 

- Der blev gennemgået 3 oplæg: 

a) Et fælles kulturhus 

b) Et Kabinehotel 

c) Et livsværksted 

2. Beslutning: Hvilke 3 oplæg går videre til området: 

- Fællesmødet valgte at sende forslag a) og b) videre til Bjørnekloens områdemøde. 

3. Eventuelt: 

- Fællesmødet mente at det er vigtigt at afgøre hvem der har vedligeholdelsespligten. 

Bygningens tilstand på den lage sigt bør desuden undersøges. Der blev desuden udtrykt 

bekymring for om den forening der skal stå for at leje stedet er kupsikret. 

Referent: Richard 

Michael

RReeffeerraatt  aaff  

FFæælllleessmmøøddee  oomm  FFrreeddeerriikkss  BBaassttiioonn  

ii  RReejjsseessttaallddeenn    

MMaannddaagg  dd..  1166..  jjuunnii  kkll..  2200::0000  

Dagsorden: 

1. Gennemgang af de indsendte oplæg: 

- Der blev gennemgået 3 oplæg: 

a) Et fælles kulturhus 

b) Et Kabinehotel 

c) Et livsværksted 

2. Beslutning: Hvilke 3 oplæg går videre til området: 

- Fællesmødet valgte at sende forslag a) og b) videre til Bjørnekloens områdemøde. 

3. Eventuelt: 

- Fællesmødet mente at det er vigtigt at afgøre hvem der har vedligeholdelsespligten. 

Bygningens tilstand på den lage sigt bør desuden undersøges. Der blev desuden udtrykt 

bekymring for om den forening der skal stå for at leje stedet er kupsikret. 

Referent: Richard 
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Referat områdemøde Mælkevejen d. 17/6 
Tilstede; Bolette, Bente, Isa, Saoirse, Oline, Tina, Christina, Iben, Signe, Tim og Christa, Alfred, 
Chopper, Maja, Karl, Alexander, Karsten, Allan, Jimmi, Evy, Allan Nova 
 
Dagsorden: 
1.Valg af ordstyrer og referent, Tina er ordstyrer og Christina er referent. Der er et ønske om at referatet bliver 
eftersendt på mail. 
 
2.Godkendelse af referat fra d.20.maj :  Ingen bemærkninger 
 
3.Orienteringer :  Tim og Christa er gæster hos Thala og deltager på vegne af Thala. 
 
-OMK-møde: Vedr. boligstøtte så har sekretariatet mål efter BBR, så man kan også henvende sig til dem, hvis 
man har problemer med at få ansøgningen igennem, når BBR ikke stemmer overens med vores opmålte m2. 
Michael/Vaffel vedr. RF, - skal indkaldes til næste områdekasserermøde, Christina har forsøgt at få alle tal, men 
ikke fået dem endnu. Udlån af bolig -aftale, er udskudt til august.  
 
-Øko-møde: Hanne og værkstedet. Værksteder har en mindste pris på kr. 4000 pr. måned. Så det er billigere at 
betale som bolig. Hun skal betale.  
-Bygge-møde: Grøn lånefond er det først muligt at låne fra i august. RF procedure er stadig under 
udarbejdelse. Fællesmøde om RF d. 22. september, her bliver nye retningslinjer vedtaget.  
 
Møde vedr. VKV nedsættelse – arbejdsgruppen har udvalgt nogle virksomheder som kommer til et 
ekstraordinært økonomimøde tirsdag d. 24. juni 19-20. 
 
Stormflodsmøde, kommunen arbejder på nogen planer. Hele Christianshavn og indre by samt kommunen 
arbejder på løsninger ifht stormflod.  
Området har bedt byggekontoret og maskinhallen om at fjerne de sidste betonklodser foran blå hus.  
 
Næste områdemøde: d.19.august, husk at indkalde en halv time før til ekstra ordinær generalforsamling vedr. 
ændring i regler. 
 
Millesagen vundet, hun skal flytte senest d. 1. september. 
Fra Lysgruppen: forslag om en stander lampe mellem Operaen og Sportsklubben, Hvad siger beboerne 
overfor?, Der bliver indkaldt til fællesmøde vedr. beslutning om 12 nye lamper. Tegningen må gerne sendes ud 
til beboerne. 
 
Ny beboer i Novahuset -Ronnie. Kan ikke deltage grundet kloak der er stoppet.  
 
Skyldnerliste: Evy og Thala indkaldes 
Tim har indbetalt til ØK kontor, Christina får pengene efterlyst og følger op mht til aftale og betaling.  
Evy har udfordringer med udgifter. Vi skal have lavet en skyldnererklæring og Evy vil gerne afdrage 500 kr.  
 
Status: Pernilles og Thomas Pop-Up butik. Vi har aftalt de havde juni med som pop-up shop. De 
betaler/låner det direkte fra WC Fields, da det er deres rum.  
Skal WC Fields indkaldes, om rummet kan afgives til Pernille og Thomas så de kan få en brugsretsaftale? 
Rummet har være udlånt gennem mange år til flere forskellige. Pernille og Thomas har været der i 6 måneder 
nu. Området bakker rigtigt meget op om deres forretning og ser gerne det fortsætter. Vi ved ikke om de vil 
fortsætte? Vi indkalder dem til august, og vil også gerne høre hvad WC Fields tænker at der skal ske 
fremadrettet med udlån af lokalet. 
Udlejning til 3 part – kan man det? Vi skal have punkt på, om udlån af værksteder, og rammerne for det. 
Området vil gerne hjælpe med at de får en brugsretsaftale.  
 
Gæst eller indflytter i bunden af Karlsvognen, Thomas fraflytter i august.  
 
4.Bixen og åbning 
Økonomimødet har indkaldt til fællesmøde i forlængelse af næste Økonomimøde, da Jon har åbnet uden at 
have en gældende brugsretsaftale. Punktet kommer på igen til august, når vi hvad fællesmødet har besluttet i 
forhold til Bixen og Jons manglende  brugsretsaftale.                        
5.Hotellet og ny virksomhed; Øster buddet, -Det kom bag på Mohamet at baghuset er i så dårlig stand, at det 
evt. skal rives ned -og har forbehold mod den store renovation der skal iværksættes.  Han vil gerne i gang ret 
hurtigt. Og han vil gerne sætte køkken op med det samme. Han vil gerne dele lokalet med en anden. Referatet 
fra mødet mangler at blive sendt ud. Der opponeres mod at der står 3 måneders opsigelse i brugsretsaftale. Vi 
har haft dårlige oplevelser med flere virksomheder som skulle deles.Beslutning: Området bakker op om, at han 
starter op med det samme (det bare er en vogn han kommer ind med). Og vi så får udarbejdet en 
brugsretsaftale hurtigst muligt. Er Mellem Husene stadig interesseret og evt. gerne vil dele lokalet med dem? 
Dette blev ikke talt igennem eller besluttet opfølgning på. Kan forandringsgruppen evt. hjælpe med baglokalet 
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eller skal vi indkalde til en aktions dag hvor vi hjælper med at rive det ned (medmindre han vil renovere det). 
Allan (Nova) taler med Søren om at få tømt de sidste ting. Området opfordrer til at forandringsplanen laver en 
plan for flytning af deres kontor/skurvogn, så der kan blive åbnet op foran.  
 
6.Fremtidig proces med ledige virksomheds m2 i området. 
Hvordan skal processen foregå? 
Aktuelt: CA Bike- i Solvognen og Blå Hus. Christiania cykler har bedt om at få til ultimo august. Forslag om at 
sætte lokalet i solvognen i ugespejlet allerede nu, lave fremvisning i juli. Vi skal være i dialog med 
Fabriksområdet, mht. hvilke virksomheder der skal være, så vi ikke udvælger de samme koncepter. Vi skal 
være bedre til at lave fede virksomheder i området, vi har så mange m2 vi ikke bruger og bliver brugt til 
opbevaring.  
Der er ønske om flere kreative steder. 
Cykel smedjen har også lokale i Novahuset som skal tømmes. Forslag om ekstra ordinære møder og om at få 
strømlinet m2 priser som fx forandringsgruppens priser. 
Vi skal i den forbindelse også gennemgå alle vores eksisterende brugsretsaftaler. Nogen synes vi skal vente 
med at lave åben søgning. Vi beslutter at lokalet i solvognen, skal i åben søgning nu (oplæg i ugespejl om 
fremvisning i juli og der kan sendes ansøgninger) Vi laver status til områdemødet i august,- om der er kommet 
ansøgere og vi evt. skal forlænge ansøgnings muligheden. M2 gruppen kommer med en forslag for møderække 
i efteråret 
 
7.Stueetagen i Det Blå Hus: 
Forslag om almennyttige boligm2 i Blå Hus stueetage i kombination med HOV  
Oplægget er, at det kan virke tungt med alle de virksomheder vi har, og der mangler boliger i kbh. Forslag om at 
øremærke stueetagen i Blå Hus som byggefelt evt. som ældreboliger. HOV har også henvendt sig og ønsker 
plads i Mælkevejen, herunder især stueetage. 
HOV vil gerne have så mange m2 som der er i blå hus – altså det meste. De har netop brug for noget i 
stueetagen så dårligt gående har bedre adgangsforhold. Der skal bruges rigtigt 
mange penge til at renovere gulvene pga. miljøforurening. Der er bekymring om, hvad der skal ske med 
lokalerne i al den tid, indtil byggeriet kan gå i gang. Der er bekymring for hvordan konstellation vil være med 
boliger, hvor en bygning indeholder både Christiania regler og lejeloven.  
Der er stor opbakning til HOV, men ikke til almene boliger. HOV har sendt en ansøgning. Der opfordres til at de 
søger på åben søgning.  
Der har tidligere været besluttet, at der kun skulle være virksomheder/værksteder i stueetagen, så vi skal have 
talt om hvilke rammer der skal være? 
 
8.Orientering fra m2 gruppen   
Der har rundvisning i gartnergruppens lokale og m2 gruppen opfordrer til at gartnergruppen afgiver flere m2, 
hvis det skal være optimalt at få nye virksomheder ind. Der har også været møde med Thorbjørn i 
ovnværkstedet mhp, om han vil afgive noget af hans plads. Det synes ikke at være tilfældet. Alfred har 
efterfølgende talt med ham, og han begynder at rydde ud over sommeren og rykke ned bagerst.  
Der er bekymring om folk bliver smidt ud? Gruppen har ikke mandant til at smide ud eller give brugsretsaftaler, 
de vender tilbage til områdemødet og beslutter i samråd med området. 
 
9.Dep. for VKV´er 10.Novahusets tag: Status  11.Forslag om aktionsdag til august og opgaver   (nåede vi ikke) 
 
12.Udendørs fester og larm omkring Mælkevejens område- punkt ønsket fra sidste områdemøde. Der er larm i 
hele området.  
Grundlovsfest – der var elektronisk fest efter kl. 20.00 selvom vi havde sagt der ikke skulle være musik efter kl. 
20.00  
Karlsvognen havde torsdag musik fra to forskellige steder på samme tid- på en torsdag. Bryghuset havde 
meget høj musik fredag til beermile festen. Fremtidsskovens ”beboere” er rykket ned foran månen og 
cykelforretningen, de larmer ret meget til stor gene for hele solvognen. Månens fester er også til gene. Der 
ønskes et punkt til områdemøde om larm i området, hvor vi har tid til at tale om det (kl. blev 22.30 og de fleste 
var sivet fra mødet). 
                      
13.Udlån og fremleje af egen bolig: Punkt fra sidste områdemøde (nåede vi ikke)        14.Evt. (nåede vi ikke)                                         
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Fra Christianias Grønne plan, 1991 (Øverste række: Kærnehusene - rækkerne under viser kærnehusene med knopskydninger): 
Kærnehuse: idéen er at et håndværkersjak opfører en række minimumsboliger pà ca. 25 m2. Husene forsynes med et 12 volts elsystem incl. sol-
panel, solfanger til brugsvand, sydvendt glasfacade (passiv solvarme), fælles brandefyret varmecentral, varmelager i volden, regnvandstank, 
fællesspildevands-sump med karper, siv og springvand og multtolletter. Disse boliger udbygges efterhånden som man får behov og råd. 
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Af Jens Brandt og Jan Lilliendahl Larsen

Præfiguration, Principper og Centrale Spørgsmål

Ideen om Kærnehuse kommer fra Christianias Grønne Plan 
fra 1991, hvor man forestillede sig “minimumsboliger…. som 
kunne udbygges efterhånden som man får behov og råd”. 
Lignende ideer om fleksible boliger kan også findes i publika-
tionen tænk nu hvis!!! fra 2006 af Mette Prag, Søren Blicher 
og Søren Olsen. I forbindelse med et projekt om det byggede 
miljø og kultur på Christiania, støttet af Statens Kunstfond 
er der blevet arbejdet videre med denne idé ud fra en række 
dialoger og workshops hen over sommeren 2024. 

Udgangspunktet for projektet var at undersøge kon-
sekvenserne af indførelsen af et nyt planlægningspara-
digme i forbindelse med aftalen om lovliggørelse af 
Christiania fra 2012, som betød, at nyt byggeri kræver 
en byggetilladelse som i resten af Danmark. Der er 
allerede tegn på at dette nye krav om byggetilladelser 
forandrer den sociale balance, byggede kultur og det so-
cialt producerede rum på Christiania med de karakteris-
tiske bygninger og deres personlige knopskydninger.

Disse sider er en foreløbig skitsering af en videreud-
viklingaf tankerne om Kærnehuse. I stedet for at opføre 
et færdigtegnet og endeligt hus fra begyndelsen, giver 
kærnehuse et funktionelt og enkelt udgangspunkt, 
hvor beboerne kan tilpasse og udvide boligen i takt 
med behov, økonomi og livssituation. Ved at integrere 
sociale, økologiske og inkluderende principper tilbyder 
kærnehuse et alternativ til konventionel byudvikling 
– med fokus på fleksibilitet, overkommelig økonomi, 
bæredygtighed og selvbestemmelse. 

At bygge og leve i rummet (på Jorden) handler om, 
hvordan individer og fællesskaber både skaber og 
skabes af deres fysiske, sociale og kulturelle omgivel-
ser. Denne dynamiske og relationelle proces påvirker 
ikke kun samfundsværdier og magtstrukturer, men 
fremhæver også den grundlæggende politiske karak-
ter – særligt gennem det at bygge huse og forme det 
byggede miljø. Den eksisterende byggede kultur på 
Christiania er tæt knyttet til konsensus demokrati og 
fraværet af privat ejendomsret. Det konkrete udtryk i 
form af selvbyggerier er et personligt udtryk og en unik 
kollektivt udviklet kultur omkring byggeri. 
.
Præfiguration 

Kærnehuse og Knopskydninger bygger på idéen om 
politisk præfiguration – en praksis, der konkretiserer 
ønsker om en fremtidig udvikling gennem handlinger 
i nutiden. Det skaber en ramme for fleksible og bære-
dygtige byggede miljøer, hvor individer og fællesskaber 
over tid kan være aktive medskabere af deres egne 
boliger og bymiljøer. 

At bygge og leve i rummet bliver dermed en proces af 
præfiguration, samskabelse og selvbestemmelse, hvor 
rum ikke kun er noget, vi opholder os i, men noget, der 
aktivt skaber nye forestillinger om fremtidens sam-
fund. Kærnehuse og knopskydninger repræsenterer en 
ny måde at tænke bolig på – én, der prioriterer fleksibi-
litet, fællesskab og drømme om en bedre fremtid.

Principper for Kærne- og Knopskydningshuse:

1. Sundt: Kærnehuse skal sikre gode og sunde levevilkår 
– både for beboerne og selve bygningen. Det kræver 
god isolering og ventilation for at undgå fugt og skim-
melsvamp samt materialer, der understøtter et sundt 
indeklima

2. Sikkert: Husene skal være konstrueret så de er solide 
og brandsikre, med en stabil bærende struktur og fun-
dament samt brandsikre materialer og design.

3. Økonomisk: Det trinvise byggeprincip gør det muligt 
kun at bygge det nødvendige i starten og udvide senere, 
når økonomien tillader det. Husene skal være billige at 
opføre, opvarme og vedligeholde

4. Bæredygtigt: Kærnehuse skal bygges med res-
sourcebesparende materialer, der kan genbruges, og 
løsninger der integrerer miljøhensyn – som regnvand-
sopsamling, solceller og systemer som genopbygger og 
styrker naturen

5. Fleksible: Husene skal let kunne ændres og udvides, 
hvilket kræver: At både kærnedelen og tilføjelserne er 
foranderlige og planløsninger, der understøtter fremti-
dige ændringer

Nødvendige studier og centrale spørgsmål:

Hvilke materialer skaber det sundeste hus – materialer, 
der balancerer diffusion, brandsikkerhed, lav pris og 
bæredygtighed?

Hvilken byggemetode balancerer bedst de fem princip-
per og muliggør maksimal fleksibilitet – både i kærne-
huset og dets fremtidige udvidelser?

Hvordan organiseres rum bedst for størst mulig 
fleksibilitet? For eksempel: Kan en fast placering af 
badeværelset give mere frihed til køkkenets udformn-
ing?

Hvor lidt er nok til at begynde? Hvad er essentielt for at 
opfylde principperne? Hvor meget plads behøver man i 
starten? Skal køkkenet bygges færdigt fra start – eller 
kan det vente?

Ris og ros: mail@jensbrandt.net

Kærnehuse og Knopskydninger 
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Kærnehus - Klimaskærm 

Sydvendt orientering:

Store sydvendte vinduer: Maksimering af glasflader mod syd 
sikrer rigeligt dagslys og passiv solvarme, hvilket øger komforten 
og reducerer energiforbruget. Dette er særligt effektivt i koldere 
klimaer eller vintermåneder og skaber mulighed for tilknytning 
til et fremtidigt drivhus-knopskud.

Tømmerkonstruktion for fleksibilitet (balloon frame): 

Lodrette stolper i en tømmerkonstruktion løber 
kontinuerligt fra fundament til tag, hvilket giver færre 
afbrydelser i konstruktionen. 

Dette skaber en bærende struktur, der gør det nemmere 
at flytte eller justere vinduer og døre over tid.

Grønt sedumtag og mulighed for tagterrasse:

Et letvægtstag med en svag hældning (1-2 % leder van-
det mod afløb uden ophobning), hvilket gør det lettere 
at kombinere med andre funktioner som f.eks. tagter-
rasse

Grønne tage reducerer varmetab om vinteren og varme-
optag om sommeren. Vegetation absorberer regnvand 
og aflaster kloaksystemer. Grønne tage gavner bestø-
vere og fugle og styrker de lokale økosystemer
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Evt. note: fordør og vindueplaceringer samt størrelser skal bekræftes.
Vigtigt at bjælk i loft placeres så der er plads til det buede vindue på modsatte væg - så skydedør ikke støder mod vindue.

Detalje note: bjælke nedfældes i
reglar med minimum 52 mm så
centrum af bjælken har vederlag.

Hæftes med franske skruer eller
gennemgående bolte.

11-10-2024 13:54:45

Vægopbygning lag-for-lag:

1 & 2 Indvendig beklædning (OSB + ler/gips): Skaber 
indvendigt finish og brandsikring. Ler giver en porøs 
overflade, som forbedrer indeklimaet

3 Isolering: Papiruld eller brandhæmmende cellulose-
fyld i hulrummene

4 Vindspærre: Træfiberplader, hvor vanddamp ab-
sorberes af træfibrene og transporteres ved diffusion 
til ydersiden af bygningen, hvorfra det bortventileres

5, 6 & 7 Udvendig beklædning: Lærketræ, som er yderst 
holdbart og modstandsdygtigt overfor råd – ideelt 
til udendørs brug (beklædning, terrasser, hegn) uden 
behov for kemisk træbeskyttelse

Jordskruefundament: 

Et fundamentssystem, der bruger store skrueformede 
stålpæle, som skrues direkte i jorden for at bære byg-
ningen. Ofte anvendt til lette konstruktioner, terrasser 
eller midlertidige bygninger. Det er kendt for en nem 
installation og minimal miljøpåvirkning
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Kærnehus – indvendigt – 35 m² ekskl. vægge

1. Entre og opbevaring 2,25 m2 - 25 enheder

3. Køkken 10 m2 - 110 enheder

4. Stue 10 m2 - 110 enheder

5. Soveværelse 10 m2 - 110 enheder

2. Bad og VVS kerne 2,75 m2 - 30 enheder

Kærnehus-koncept:

Systemet er bevidst LEGO-lignende og fokuserer på de rum-
lige behov for basale funktioner, men fungerer som platform 
for mere fantasifulde – og mindre retvinklede – løsninger som 
f.eks. løgkupler.

Plantegningen er baseret på et minimum af nødvendige 
zoner, som f.eks. køkken, og samtidig maksimal fleksibilitet 
i både kærnehuset og fremtidige knopskydninger. Et simpelt 
30 cm grid hjælper ikke-professionelle med at placere vinduer, 
døre og møbler – og repræsenterer samtidig ydervæg- og 
tagtykkelser.

Strategisk placering af badeværelse:

Badeværelset er placeret for at forenkle VVS-installationer, 
hvilket samtidig gør det lettere at omorganisere køkkenet, da 
vand og afløb er lettilgængelige for fremtidige ændringer.

Fleksibel kærneindretning:

Bortset fra badeværelset følger designet en “gulv først”-
tilgang for maksimal fleksibilitet. Ved at montere væggene 
efter gulvet kan indretningen nemt tilpasses i fremtiden 
uden at påvirke strukturen. Flytbare vægge kan bestå af lette 
moduler, som kan flyttes efter behov.

Nord-syd funktionalitet:

Placering af rum med lavt lysbehov (badeværelse, sov-
eværelse) mod nord maksimerer naturligt lys i opholdsrum. 
Det reducerer varmetab og frigør sydsiden til passiv opvarmn-
ing og/eller drivhus/vinterhave tilbygning.

Planløsninger kan spejlvendes, hvilket muliggør placering af 
badeværelser og soveværelser mod øst eller vest, samtidig 
med at nord-syd funktionaliteten bevares.
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Kærnehus – vertikale knopskydninger

Vertikale knopskud:

Kærnehuset og dets horisontale knopskud – uanset om det 
er øst/vest-udvidelser eller drivhus – kan kombineres med et 
eller flere vertikale knopskud.

Denne vertikale struktur integrerer en trappe og giver direkte 
adgang til taget, som kan omdannes til en tagterrasse.

Det vertikale knopskud kan desuden rumme private rum 
som f.eks. soveværelser eller hjemmearbejdsplads på øverste 
etage.

Arealer – kærnehus og knopskud:

De angivne arealer skal kun ses som udgangspunkt for fleksi-
bel tilpasning til funktionelle, æstetiske og rumlige behov.

Kærnehus: 35 m²

Drivhus: 35 m²

Horisontalt knopskud: 35 m²

Vertikalt knopskud: 35 m²

Tagterrasse – maks: 30 m²

Det betyder, at med ét (stort og et lille) horisontalt knopskud 
og ét drivhus (som vist på forrige side) er det samlede areal 
135 m². Med flere og større muligheder. 

Med et vertikalt knopskud og drivhus, som vist til ovenfor, er 
det samlede areal 105 m² – med mulighed for tilføjelse af en 
tagterrasse. Igen med flere og større muligheder.
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Kærnehus – horisontale knopskydninger

Knopskydning mod syd:

Et drivhus eller vinterhave som udvidelse mod syd kan have 
flere funktioner:

Bufferzone, der reducerer varmetab fra hovedhuset

Mulighed for plantevækst året rundt og tættere forbindelse 
til naturen

Ekstra opholdsrum, der opvarmes naturligt af solen

Knopskydning mod øst og vest:

Øst- og vestvendte sider kan rumme yderligere større eller 
mzindre udvidelser som f.eks.:

Morgensolsrum (øst): Ideelt til soveværelser, morgenkroge 
eller arbejdspladser med gavn af morgenlys

Aftensolsrum (vest): Perfekt til stuer eller andre rum, der bru-
ges om aftenen, hvor aftensolen skaber en hyggelig stemning

FOTO: OLE
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DEL 2
MINORITETERNES GRUNDLOVSDAG 2025

20-ÅRS JUBILÆUM
- OOO -

TAK allesammen for en fantastisk grundlovsdag!
MINORITETERNE ER MAJORITETEN

Her kommer flere taler og billeder fra MG 25!

Brittas intro: 
Vores vestlige kultur mangler en dimension – udover den materielle � 
en ægte åndelig dimension. Dette har skabt en mærkbar ubalance i samfundet. 
   De oprindelige folk – der stadig kan huske og stadig bruger deres 
overleverede visdom – kan hjælpe os, i den vestlige verden, med at huske den 
gemte, glemte visdom…
   Vi skal alle lytte til de oprindelige folk, før det er for sent!
   Derfor er jeg sååå glad for at give det næste ord til skuespiller, historiefortæller, 
trommedanser og alt muligt andet godt – Gaz Zaa Lung, der vil fortælle om: ‘Den 
sidste Polareskimo’! 
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DEN SIDSTE POLARESKIMO
Tale til Minoriteternes Grundlovsdag 2025

Af skuespiller, historiefortæller, sanger og musiker, Gaz Zaa Lung
Hej, alle mine medmennesker! Jeg er hverken Kalaallit eller Inuit. Jeg er Inung, 
som er ental. Innung betyder to personer. Inugguin er flertal, som man kalder 
’min stamme’ i Thuleområdet i Nordvestgrønland. På mit sprog Inuktun kan 
Inung også være et fuglefoster i et æg eller Inung qudlerng, en spæklampe.              

Jeg er også den sidste polareskimo, som blev født i Uummannaq/Thule/
Dundas før tvangsflytningen i 1953, pga. at man havde anlagt en amerikansk 
air base i Pitukving, polareskimoernes rævefangststed. ’Min stamme’, kaldet 
’Inugguin’ i dag, fik fire dage til at flytte. Man sagde til dem, hvis de ikke ville 
flytte, ville man jævne deres små huse med bulldozere og at de ikke ville få 
erstatningshuse, materialer eller proviant til rejsen. Hvad skulle man så gøre 
andet end at flytte? 

Vi, Inugguin, fik en undskyldning fra den danske stat i 1996. Vi gik lidt videre, 
men da den nuværende amerikanske vicepræsident, J.D. Vance, var i Pitukving 
i år, sagde han blandt andet: ”Jeg vidste ikke, at her var så dejligt”! Hvad 
troede han mon Inugguin følte, da de rejste fra deres elskede gamle sted? Jeg 
tror ikke, at han kender historien om tvangsflytningen, for han sagde blandt 
andet også, at amerikanerne ikke havde noget 
mellemværende med grønlænderne.

For flere år siden læste jeg, at ’de kloge’ havde 
fundet ud af, at vi alle har et gen fra én eneste 
kvinde fra fortiden og at vi derfor er i familie med 
hinanden allesammen her på vor Jord, så lad os 
hjælpe hinanden med at rydde op på vor Moder 
Jord! 

Det er især de yngre, Kalaallit – som de kalder sig 
i Vestgrønland – der ribber op i, at Grønland har 
været en koloni! De føler sig som ofre og havner 
i en trædemølle, som er svær at komme ud af! 
Hvordan kan man nogensinde komme videre, 
når man konstant befinder sig i en trædemølle? I 
stedet for: Gør som Nelson Mandela! Det er kun 
kærlighed og tilgivelse, der heler! 

Gaz Zaa Lung 
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På MINORITETERNES GRUNDLOVSDAG
opførte performer, Helene Naduk,

sin monolog fra stykket, ’JEG, INUK – JEG, ET MENNESKE’
fra Edison Teatrets, projekt C:ntact

Et mix af to kulturer
Jeg bygger broer
Nedlægger alle mure
Verdensborger!
Fred på jorden, ingen er længere sure

Et mix af to kulturer
Jeg bygger broer
Nedlægger alle mure
Verdensborger!
Fred på jorden, ingen er længere sure

Du kigger på mig, og spørger:
Hvor kommer du fra? 
Dette er dit første forsøg på, at lære mig at kende
Men hvad skal jeg svare?

Gæt? Spørger jeg, Gæt!
Hvor tror du jeg kommer fra? 
I mit hoved ligner jeg dig,
blondt hår, blå øjne 
Jeg glemmer mit sorte hår, brune øjne
Glødende hud
I mit hoved ligner jeg dig,
Under min hud, ligner jeg dig
Det er første gang jeg kigger mig selv i spejlet, og føler mig anderledes 
 
Ligesom dig er jeg født her i Danmark
Ligesom dig taler jeg og tænker på dansk 
Opvokset på Nørrebro
Ferier på landet, i naturen med bedste
Mit Fristed, mit legested
Rødgrød med fløde
og stegt flæsk med persillesovs
Sol, regn, vind
Sol, regn, vind
Det danske vejr farver mit sind  
 
Men når du finder ud af hvor jeg kommer fra 
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Ja, sådan “rigtigt” kommer fra
Så vil du måske spørge:
‘Er det ikke noget med, at Grønland er en del af Danmark?’
Men hvis Grønland var en del af Danmark, hvorfor koster det så næsten titusinde 
kroner at rejse dertil? 
Hvorfor er maden dobbelt så dyr dér? 
Hvis Grønland var en del af Danmark, hvorfor har vi så ikke grønlandsk sprog og 
historie på skoleskemaet? 
Hvorfor fejrer vi ikke Grønlands nationaldag her? 
Og hvorfor føler nogle af vores folk sig fremmede, i eget land? 
Nej... Det er Danmark, der er en del af Grønland
For: 
I Grønland lærer de dansk
De lærer om vores fælles historie
Og om den danske historie
De spiser danske importerede varer
Og ser dansk TV
Ligesom os 
 
Dekolonisér dit sind
Luk vores fællesskabsånd ind!

Vi mistede også vores egen kultur engang
Den gang de kristne tvang os til at glemme
Vores nordiske guder, ritualer og traditioner
Vores stærke vise vølvekvinder
Blev brændt på bålet 
Nu har vi kun Sankt Hans tilbage

Nu forstår jeg bedre, hvorfor Danmark koloniserede
Og stadig er koloniserende
i vores sind

Når du spørger mig, hvor jeg kommer fra, så føler jeg mig fremmedgjort
Du som ligner mit indre,
Kan ikke genkende dig selv i mig 
Du ser kun mit ydre
Du synes jeg er eksotisk
Anderledes end dig 
du glemmer at spørge ind til mine interesser
I stedet vil du hellere høre mere om Grønland
For du ved ingenting om Grønland
Du vil gerne have, at jeg er din wikipedia om Grønland 
Men jeg ved næsten lige så lidt, som dig, om Grønland
For den danske folkeskole underviste os ikke i vores fælles historie
Vores sind er stadig koloniseret…
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Til at tro, at vi er et land, et folk, med lige rettigheder blandt Danmark og Kalaallit 
Nunaat,
Også kaldet Inuit Nunaat,
Eller som vi selv ville sige det, Nunarput, vores land 
Kært barn har mange navne 
Et land med mange folkeslag, kulturer og sprog
Vi kender ikke til vores andet folk
Inuit fra vest, iivi fra øst, og inughuit fra nord, eller som min mor ville sige det, er hun 
en inupalu  
 
5-års fødselsdag i mit andet hjemland
Det kolde nord 
På hundeslæde med min mor
Men jeg mangler ord
Som jeg mistede
Som fodspor i sneen
Jeg fik ikke alt serveret på skeen
Så jeg tager skeen i min egen hånd
Jeg vil genfinde min ånd
fra gamle rødder
Inuktun, et sprog kun 800 taler
Måske hører jeg mere til her? 

Derfor snakker jeg nu med mit spejlbillede 
for at finde nye svar
Mit spejlbillede siger:
Du har ikke fundet dit ’uanga’! 
Men hvad er det? ’Uanga’?
Spørger jeg mit spejlbillede
Dit uanga er dit jeg, og det finder du først, når du har lært sproget, 
Men jeg kan kun få fraser
Lidt inugtun, min mors nordgrønlandske sprog: “naamagdutin?’’ som min mor plejer 
at sige:
“Hvordan har du det?”
Og lidt kalaallisut/vestgrønlandsk:
“Qanoq ippit?”
“Hvordan har du det?”

Men… Hvordan har jeg det?
Nu følte jeg mig også fremmedgjort
Af mit eget spejlbillede. 
Du som ligner mig
Kan ikke genkende dig selv i mig
Jeg taler ikke vores sprog
Men jeg ser med dine øjne
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Og jeg mærker også vores forfædres ånder vise sig for mig
Bag min nethinde
Når jeg lukker mine øjne
Der er brune ligesom dine
Jeg er også inung!

Jeg ønsker mig fred i verden
Jeg ønsker mig fred i mit sind                                                                                               
– I vores sind
Og jeg ønsker mig fred i mit hjerte                                                                                         
– i vores hjerter
Men hvordan?
Hvorfor dømmer vi hinanden? 
Hvorfor bekriger vi hinanden?
Hvorfor er jeg stadig vred? 
på dem, der koloniserede?
Når jeg både er den, der koloniserede 
og den, der blev koloniseret. 

Stop! med at putte mig i din box!?
Jeg vil rense ud!
Jeg vil mærke stilheden!
Så jeg fokuserer på min vejrtrækning... 
Jeg mærker, at min puls falder
For hvert åndedrag løsnes byrden på                                                                                    
mine skuldre.  
Nu er rummet uendeligt. 
Der er plads til hele mig. 
Jeg mærker endelig freden indeni. 

Et mix af to kulturer 
En krop med anderledes strukturer
Et grænseland,
jeg nedlægger alle mure 
Med min krop, med mit sind,                                                                                           
bygger jeg broer 
imellem to kulturer
For jeg er en verdensborger! 
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TALE TIL MINORITETERNES GRUNDLOVSDAG 
2025

OM ÆLDREOPRØRET #USTOO.
Af Eva-Marie Møller, journalist og forfatter

- ”Du holder dig godt af en 73-årig at være!”
- ”Tænk at hun kan det i den alder!”
- ”Jeg tror altså ikke, at de gør det længere. Ikke i deres alder!”
Sådan lyder nogle af de ting, vi ofte siger om mennesker over 
67 år. Fordomme eller bare ubetænksomhed?
Jeg selv har oplevet det sådan her: ”Skulle du ikke arbejde 
mindre og slappe af - skulle du ikke bruge mere tid på at passe 
børnebørn – for hvis skyld er det egentlig, at du arbejder?” 
Små bemærkninger, ikke onde, muligvis omsorgsfulde, som 
jeg længe havde studset over og som fik mig til at svare mær-
keligt defensivt: at jeg elsker mit arbejde!
Hvorfor skulle jeg egentlig forsvare mit ønske, som 73-årig, 
i at fortsætte på arbejdsmarkedet? Det var de negative for-
ventninger om, at jeg skulle trække mig tilbage, som det så 
smukt hedder, der fik mig til at tænke, at vi har brug for et 
Ældreoprør.

Det fik mig til – sammen med en gruppe jævnaldrende – nærmere at undersøge, hvad handler den her AL-
DERISME om? Altså, at når vi er over pensionsalderen på 67 år – snart 70 år – så er vi en gruppe, der er så 
ens, at man kalder os en isme og hvor vi bliver ofre for fordomme og diskrimination.
Der er nemlig to slags ALDERISME: den bløde og den hårde. 
Den bløde – den kulturelle – den foregår inde i vores hoveder, ofte også hos os selv. Billedet af at blive gam-
mel er fuld af klichéer. Hvorfor tegner bladtegnere ofte ældre kvinder, der ser gamle og trætte ud i flade sko 
– hvorfor ikke tegne en sexet 73-årig, der er i gang med at danse? Nej, vi ser billeder af den smilende bedste 
med slumretæppe over knæene eller en 73-årig bedste, der læser historier, bager pandekager, serverer ka-
kao og ikke kan finde sine briller – sød og mild og aldeles ufarlig.
Det findes også i sproget: Ældrebyrde, en kohorde af gamle nisser, gråhjelme – find selv på flere…
Og det er her, Ældreoprøret starter – den store offentlige samtale, for det tager tid og nogle gange genera-
tioner at ændre kultur og vaner. 
Tænk bare på borgerrettighedsbevægelsen for lighed for sorte mennesker, på kvindebevægelsen i 
70’erne for ligestilling og fri abort og det seneste #MeToo. 
Derfor er vi i gang med et ældreoprør under #UsToo! 
Jeg har nu talt om mennesker over pensionsalderen, som vi kalder det, altså folk fra 67 og op, men jeg ved 
at yngre – folk fra 50-67 – også oplever fordomme, hvis de bliver fyret og skal søge nyt job eller de gerne vil 
flytte sig, så er det typisk, at de ikke bliver indkaldt til samtale. 
Den hårde alderisme, altså den med vores funktion på arbejdsmarkedet, er ligeså vigtig.
I takt med at vi bliver sundere og lever længere end tidligere generationer, så er vi også mobile og energi-
ske i længere tid. Levealderen stiger med 2 mdr. om året og mange ønsker at blive på arbejdsmarkedet, så 
længe de kan. De, der har haft hårdt nedslidende arbejde, skal kunne stoppe eller arbejde deltid, det skal 
respekteres og betales af samfundet. MEN vi mangler den store fleksibilitet i vores arbejdsliv, vi skal ikke 
automatisk fyre de ældste, sende folk på pension, når de ikke ønsker det, men tilbyde deltid og andre opga-
ver – det skulle ikke være så svært.
Vi har brug for fantasi og fleksibilitet, vi skal tænke i nye baner, hvor vi ikke opdeler os mennesker i kasser og 
generationer. 
For “Gamle er unge, der er blevet ældre” og man kan sige ”Afskaf alderdommen bliv i de voksne rækker”!
Når vi melder os ind i Ældreoprøret under #Ustoo – så kan man med et gammelt Mao-citat sige: ”Lad 
hundrede blomster blomstre!” Mennesker skal også – i deres sidste del af livet – kunne yde til samfundet, 
blive respekteret for viden og erfaring og leve et værdigt liv. #UsToo 
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IInnvviittaattiioonn::  UUddssttiilllliinngg  aaff  pprraakkttiikkaanntt--AAllbbeerrtteess  bbaacchheelloorrpprroojjeekktt  
Kære christianitter 
 
Min tid som byplanlægningspraktikant i Projektkontoret er nu overstået. Jeg har været med 
siden februar og havde min sidste dag d. 6. juni. 
 
Jeg har arbejdet med en del forskelligt i forbindelse med 
praktikperioden og har f.eks. været en del af lysgruppen og Den 
Grønne Vision, og i øvrigt mødt flere af jer under forskellige møder. 
 
Flere af jer har undervejs udtrykt interesse for mit bachelorprojekt, 
som handler om downtown herude. Det har fået titlen Planlægning 
uden at lægge en plan - Fredens Torv i Christianias hjerte (Et studie 
i stedsspecifik byplanlægning i et post-Pusher Street Christiania), 
og nu mangler jeg bare at forsvare det senere i juni. 
 
Der bliver i forbindelse med min og mine studiekammeraters 
færdiggørelse af vores projekter afholdt en udstilling på 
FFrreeddeerriikkssbbeerrgg  dd..  2277..  jjuunnii  oomm  eefftteerrmmiiddddaaggeenn. Det er ikke en stor udstilling, men da flere af jer 
har udtrykt interesse, vil jeg her stille en invitation til at komme og se den, hvis du er en af dem, 
jeg har talt med i forbindelse med projektet. 
 
Jeg har arbejdet hårdt på at lave et troværdigt, virkelighedsnært projekt. Det rummer en 
byplanlægningsfaglig analyse og et designforslag til pladsen ved Pusher Street og strækningen 
bag Hotellet i retning af Yin Yang-pladsen. Husk, at designforslaget ikke er noget, der er 
besluttet, skal ske – det er en analyse og et forslag, som ikke er blevet stillet officielt. Men 
måske kan det inspirere jer. I har i hvert fald inspireret mig. 
 
Jeg er ikke vokset op på Christiania, jeg flyttede til København i 2020, og jeg begyndte først at 
komme rigtigt ud i jeres bydel for et års tid siden. Over den periode – og særligt siden februar 
hvor jeg har tilbragt min hverdag herude – har jeg set den sjæl og kerne, som Christiania er 
gjort af, som også er omsluttet af mange lag bestående af både godt og skidt. Den 
værdimæssige kerne har jeg forelsket mig i, og I skal om ikke andet have en dybfølt tak for at 
vise mig den. I dag holder jeg også øje med Ugespejlet efter en åben søgning på en bolig. J 
 
Hvis du i løbet af mit forløb herude har talt med mig og har interesse i mit projekt, så kom og 
ssee  ddeett  oogg  hhøørr  oomm  ddeett!! Skriv til mig på nnwwqq339911@@aalluummnnii..kkuu..ddkk, så får du detaljer om tid og sted. 
 
Projektkontoret har selvfølgelig også modtaget et eksemplar af selve projektrapporten, men 
her er ingen plancher, ingen model – og heller ingen udstilling ;) 
 
Tak igen, og forhåbentligt på gensyn. 💛💛💛💛 ❤ 
 
KH Alberte Malmgren Hagedorn, (næsten) bachelor i Landskabsarkitektur med specialisering i 
byplanlægning ved Københavns Universitet 
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ERIK SLØJFEBINDER + gæsteudstiller Ingrid Borum    

KUNST, MATEMATIK OG LEGO 
 

Fig.1                                                                                                                                      Fig.2 
Det var et stort øjeblik da jeg opdagede at tabellerne er billeddannende. Fig. 1  
Formler og talrækker og primtal danner billeder på forskellige måder. Jeg glæder mig til at præsentere 
jer for tallenes vidunderlige verden. Ingrid Borum er gæsteudstiller med ’Koordinat Værker’ Fig.2 
Alt godt. Erik Sløjfebinder 
 
6-29 JUNI 2025       TI-SØ KL 14-19    FERNISERING FREDAG D. 6. JUNI KL 16    
STADENS MUSEUM / GALLOPPERIET / LOPPEBYGNING MIDT/ CHRISTIANIA  
WELCOME! 
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SSttaaddeennssMMuusseeuumm  
  EErriikk  SSlløøjjffeebbiinnddeerr  

 
 
KKuunnsstt,,  mmaatthh,,  LLEEGGOO  
                                                                                            FFIILLMM  AAFF  MMAARRTTIINN  NNIIEELLSSEENN              
 

 

 

GÆSTeudstiller : Ingrid Borum ti-sø kl 14-19 til d.29/6 
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  IInnffoo  ffrraa  SSuunnddhheeddsshhuusseett            

 Man-fredag fra kl.12 til 18. Mandag i lige uger fra kl.12 til 15.   
Læge hver onsdag kl.15-18. 

 Man bedes ringe først på tlf. nr: 4246 4354 og få en tid til lægen. 

∞∞∞ 

Jensi kommer næste gang Mandag d.23 juni kl.14-15 da vi har 

møde kl.15 og huset lukker. Konsultation på Grønlandsk.  

  Sundhedshusets behandlere: 
 
 Henriette:  Bodywork & Breathwork                     60 60 41 31  
 Bolette: Kranio-sakral Terapi.                      50 42 20 38  
 Viviana:  Fodterapi. (Også behandling hos dig)  22 67 11 85  
 Anne:  Kropsbehandling/massage                    23 64 23 84 
 Norman:  Kranio-sakral; astrologi                          60 72 07 73 kun sms  
 Lise:  Kinesiologi                      53 50 03 01  
 Erika:  Deep tissue massage                     71627478    
 Anita:  Zoneterapi, før og efter fødsel.Mor/barn             3022 8218  
 Jamila Kropsbehandling                     60 38 29 76  
 Gertrud Sol    Afspændende Healing                    61 27 20 37 send sms 
 Johnnie Afslappende og dybdegående massage   30699343 
 Olga: Shiatzu/øreakupunktur        30 63 76 66 Olga kommer også hjem tl dig 

Carsten:Psykoterapi MPF   26717028 

Kom og få NADA-øreakupunktur mandag til fredag 12-17, dog ikke om 
onsdagen. NADA er en metode, der hjælper med at stabilisere organismen såvel fysisk som psykisk. 
NADA hjælper  på bl.a. vrede, søvnproblemer, rastløshed, angst m.m.), fokus, bedre håndtering af følelser 
og kognitive funktioner. Metoden kan bruges til at lindre alle typer abstinenser, men dette er kun en mindre 
del af NADA-metoden, hvorfor metoden er et supplement til den medicinske behandling på dette felt.  

Donations baseret 
Vi er det eneste sted i landet hvor man kan købe urter i løsvægt!! 

Det vil vi gerne udvide og derfor flere af vores kosmetiske 
produkter som æteriske olier; shampoo; mundskyl; 
magnesiumsolie og diverse olier kan købes i løsvægt ! 
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